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Ana C iontea a absolvit Universitatea de Teatru şi Fi lm "I.L. Caragiale" în 1 982, 

la clasa Ion Cojar. A j ucat la Teatrului  Tineretu lui  din Piatra Nemţ, Teatrul Giuleşti, 
Teatrul M ic, Teatrul Naţional "I.L. Caragiale", Teatrul L.S. Bulandra, Teatrul Naţional 
" Ma ri n  Sorescu" din C raiova. Timp de 12 ani a fost angajată la Theâtre de L' U n ion, 
Limoges, Franţa u nde, printre alţii,  a colaborat cu S i lviu Purcărete şi Tompa Găbor. 
De curând, a revenit în România şi poate fi văzută la Teatrul Naţional, în spectacolul 
Un duel d upă A.P. Cehov, regia Alexandru Dabija. 

Mirela Sandu:  La ce vă gândiţi când vine vorba de teatru? 
Ana Ciontea: Pasiune. Cred că teatrul presupune un  mister extraordinar. Unul 

d intre cele mai frumoase lucruri pentru mine este să-I experimentez. În teatru nu 
poţi spune că ştii d ina inte cum vor decurge lucrurile şi tentaţia de a vedea ce se 
ascunde în spatele acestei taine este enormă. 

M.S. :  Când aţi terminat anul IV de facultate, Valentin Silvestru spunea despre 
dumneavoastră că sunteţi o mare speranţă. Cum vedeţi această remarcă acum, 
după mulţi ani de teatru? 

A.C. :  L-am cunoscut pe Valentin Si lvestru la Teatrul Tineretulu i  din Piatra Neamţ 
după spectacolul cu Piticul din grădina de vară de D.R. Popescu, pus în scenă de 
Nicolae Scarlat în care jucam Maria. Era un extraordinar om de teatru , interesat de 
evoluţia actori lor de la terminarea facultăţii până la maturitate. Mă bucur că m-a 
investit cu încrederea domniei sale. Când suntem tineri şi pornim la drum, avem 
mare nevoie de sprij inul celor din jur. Cred că oameni i  care se ocupă de fenomenul 
teatral au marea responsabil itate de a depista talentele şi de a le încuraja. Este foarte 
important pentru viitorii actori , regizori sau scenografi . Revenind la remarca, extrem 
de măgul itoare a domnului Silvestru, îndrăznesc să cred ca trebuie să conservăm 
în permanenţă acea fragi l itate a condiţiei de speranţă. 

M.S.: Povesteaţi foarte frumos despre orele de actorle ale domului Ion Cojar. Ce au 
Însemnat pentru dumneavoastră perioada facultăţii şi profesorii pe care i-aţi avut? 

A.C. : Am avut norocul să fiu la clasa lu i  Marin Moraru şi a Adrianei Popovici , 
de care mă leagă o prietenie putern ică. Începând cu anul I I I ,  l-am avut profesor pe 
Ion Cojar. La clasa paralelă preda Amza Pel lea , iar în institut mai erau profesori 
Octavian Cotescu , Dem Rădulescu , Olga Tudorache, Petrică Vasilescu , Sanda 
Manu. Şcoala a fost un moment de graţi�. pentru că eram protejaţi , şi pasiunea 
pentru teatru s-a şlefuit, s-a pus în forme. Incet, încet, am înţeles că nu ne puteam 
exprima oricum ,  ci doar respectând anumite regu l i ,  dar rămânând proaspeţi şi 
adevăraţi .  Pentru noi a fost o perioadă foarte importantă , deoarece nu făceam 
altceva decât şcoală. Nu ni se dădea voie să jucăm în teatre, se considera că 
trebuie să rămânem în laboratorul de clasă până se cristal izau lucrurile învăţate. 
Nu exista decât obiectivul cursuri: dimineaţa cursurile teoretice şi după-amiaza cele 
de actorie. Era o permanentă baie de teatru . 



M.S.:  Cât de importantă este Întâlnirea cu un profesor şi cât poate interveni 
el În formarea unui actor? 

A.C. :  Cel mai bine este să iei de la fiecare ceea ce ţi se potriveşte, ceea ce 
te ajută pentru a te dezvolta . Este foarte important să simţi că profesoru l are 
încredere în tine şi să poţi comun ica cu e l .  De la Marin Moraru, Adriana Popovici 
ş i Ion Cojar am avut multe lucru ri de învăţat, dar de la fiecare altfe l .  Profesoru l 
este cel care îl ajută pe actor să îşi găsească identitatea artistică şi propriu l  fel 
de a se exprima.  Talentu l nu se poate da în şcoală. Poţi doar să îţi şlefuieşti 
talentul nativ şi m ij loacele actoriceşti . Eram entuziaşti . Cred că acesta este un  
lucru foarte important în  meseria noastră . Entuziasmul şi motivaţia sunt esenţiale 
în ceea ce facem .  

M.S.:  După terminarea facultăţii aţi mers la Piatra Neamţ . . .  
A.C. :  Fi ind şefă de promotie, am putut alege şi am mers la Teatrul Tineretu lu i  

d in Piatra Neamţ. În anul IV am 'fost invitaţi la festivalul organizat de teatru cu Gustul 
mierii de Shelagh Delaney şi cu Iertarea de Ion Băieşu.  Am luat şi premiu .  A fost 
primul  contact cu o scenă profesionistă . M i-a plăcut atmosfera ,  festivalul de la 
Piatra Neamţ era un eveniment special în peisaju l  teatral românesc. Am întâln it 
actori , regizori, mi-au plăcut mult teatru l ,  sala şi scena pe care am jucat. Am fost 
angajată şi am avut norocul să fac parte dintr-o trupă foarte bună. Acolo l-am 
întâ ln it şi pe soţul meu, actorul Paul Chiribuţă . Am jucat împreună. Am stat doar 
trei ani, însă Teatrul din Piatra Neamţ a rămas mereu în in ima mea . 

M.S. :  Care vă erau colegii din acea perioadă? 
A.C. :  Traian Pârlog, Ion Muscă, Florin Măcelaru, Corneliu Dan Borcia , Cornel 

N icoară ,  Pau l  Chiribuţă, Puiu Dăni lă ,  Coca Bloos, Carmen Petrescu, Gelu şi Avram 
Birău .  Apoi au mai venit Maia Morgenstern , Simona Măicănescu , Oana Pellea , 
Liviu Timuş, Ioana Albu .  

M.S. :  Aţi fost de curând la aniversarea Teatrului Tineretului. Cum v-aţi simţit? 
A.C. :  La cea de-a cincizecea aniversare a teatru lu i ,  am constatat că toţi cei 

care am jucat pe acea scenă avem ceva în comun. Sunt legături care durează 
peste timp şi ne apropie sufleteşte. Este un loc în care a rămas multă energie 
creatoare, un spaţiu unic. 

M.S. :  Era o atmosferă specială . . .  
A.C.: Tinerească. S-au făcut spectacole importante. După terminarea facultăti i ,  

Piatra Neamţ era ca o continuare a şcol i i .  Învăţau şi cei tineri ş i cei mai în vârstă. 
Toţi erau deschişi lucrurilor noi ,  încercând în acelaşi timp să se perfecţioneze. 

M.S.:  De-a lungul carierei v-aţi Întâlnit cu regizori importanţi: Andrei Şerban, 
Silviu Purcărete, Alexandru Dabija, Tompa Gabor . . .  

A.C.: Aşa este. M-am întâ ln it cu artişti , cu oameni ,  cu roluri extraordinare. 
După Piatra Neamţ, m-am angajat la Teatrul Giu leşti actualul Odeon,  apoi la Teatrul 
Naţional din Buccureşti am lucrat cu Andrei Şerban .  Fiecare experienţă a fost 
diferită de cealaltă. 

M.S. :  Pe Andrei Şerban Îl asociaţi cărui rol sau cărui moment? 
A.C. :  Anilor de după revoluţie, atât de importanţi pentru fiecare d intre noi , şi 

de întâlnirea cu Trilogia antică la care, în vara lui 1 990, am lucrat şaizeci de actori 
timp de trei lun i ,  de d imineaţa până noaptea .  Construiam ceva, veneam în contact 
cu un  fel de a face teatru benefic, entuziast, iar în contextul social de atunci , spec
tacolu l  a dat o d i recţie .  Undeva era un loc în care se făcea un lucru extraordinar: 









Trilogia antică. Cred că eram fascinaţi cu toţii de Andrei Şerban ,  de ceea ce ne 
propunea şi de rolurile extraord inare pe care le jucam în acel spectacol .  Eu inter
pretam Electra . Continuă să rămână o experienţă un ică în viaţa mea . 

M.S.:  Cum se desfăşurau repetiţiile ? 
A.C. :  Tot teatrul era pl in. Se repeta în toate cotloanele în greaca veche, o l imbă 

pe care nu o înţelegeam. Eram distribu ite câte două persoane pe rol ,  dar interpre
tări le erau foarte diferite. A fost u lu itor să descoperim cum de la un actor la a ltul 
personajul  era d iferit, deşi aveam aceleaşi partituri . Timp de trei luni nu am simţit 
oboseala ,  ind iferent că eram tineri sau mai în vârstă. N imeni nu se plângea şi 
aveam energ ie cât zece. Nu ne mai săturam,  ca de un lucru plăcut şi bun .  Exista 
o comunicare, o buna d ispoziţie. E aşa de bine în teatru când se anulează legile 
fizici i ,  când nu mai există timp sau oboseală! Se topeau vârstele. Eram trup şi suflet 
adunaţi pentru a realiza ceva, pentru a da fiecare ce are mai bun .  Am jucat Trilogia 
antică atât în Bucureşti ,  cât şi în străinătate, şi a fost întodeauna foarte bine primită. 
Eram mândri de ceea ce făceam şi credeam în Andrei Şerban .  

M.S.: După perioada Trilogiei antice ce a urmat pe firul carierei dumneavoastră? 
A.C. :  Drumul  unui  actor, cred eu, este strâns legat de evoluţia lu i  ca om. Este 

foarte bine când se întâlneşte cu regizoru l care îi potenţează cal ităţi le , iar rolu l  pe 
care i-1 propune corespunde evoluţiei sale interioare. Pe Alexandru Dabija l-am 
întâln it la Piatra Neamţ când a pus în scenă Jucăria de vorbe, o adaptare după 
Cartea cu jucării de Tudor Arghezi . Am lucrat foarte bine. Eu abia terminasem 
facultatea şi nu doream decât să-mi realizez visuri le despre teatru . Întâlnirea cu 
Alexandru Dabija sau cu N icolae Scarlat care m-a distribuit în Nina Zarecinaia din 
Pescăruşul au fost prilejuri benefice împl in iri i  mele profesionale. Era din partea 
mea o dăru ire fără rezerve. Aveam de-a face cu texte foarte bune, cu regizori 
extraord inari şi cu o atmosferă foarte plăcută . Făceam teatru şi toată viaţa mea 
era în roluri le respective. 

M.S. :  Ce Înseamnă pentru dumneavoastră să fiţi pe scenă? Ce căutaţi prin 
intermediul teatrului? 

A.C. :  Cel mai important lucru este să poţi accepta că eşti un veşnic debutant, 
să fii capabil să dăru ieşti în permanenţă, să vorbeşti prin intermediul roluri lor cât 
mai autentic. Nu  este uşor, pentru că în teatru căutăm mereu recunoaşterea şi 
avem tendinţa de a ne odihni pe succesele trecute. Dar trebuie să revenim în 
permanenţă la punctul de plecare,  să ne lăsăm deschisă căutarea, încercarea de 
primeni re a sufletului şi de perfecţionare a mijloacelor artistice. Dacă aş şti să spun 
ce caut prin intermediu l  teatru lu i ,  aş scrie sau aş ţine prelegeri . Răspunsul cred că 
este în ceea ce fac şi în cum fac. Poate că este naivitate, dar am încă dorinţe şi 
visuri . Sunt undeva în mine şi le simt cum fierb şi doresc să le dau viaţă , să le 
transfer personajelor mele. Este ceva în mine care mă împinge şi mă cheamă spre 
meseria aceasta. Sunt în căutarea unor roluri care să corespundă cât mai mult 
acestei zbateri interioare. Cred că mă caracterizează această nel in işte de a-mi 
pune la încercare capacitatea creatoare şi de a găsi o identitate a ei. Nu pot face 
teatru numai prin mijloace tehnice, pe lângă acestea am nevoie şi de o impl icare 
umană totală. Este o căutare artistică şi umană care mă preocupă, mă interesează, 
mă emoţionează. Dar nu are importanţă câtă zbatere depun ,  important este să pot 
respira uşurată după efortul depus. 



În Visul unei nopţi de vară de W. Shakespeare, regia Si lviu Purcărete 

În Cântăreţa cheală de Eugene lonesco, regia Tompa Gabor 



Cred că fiecare actor îşi are alchimia lu i ,  dozele lu i .  Este o fii nţă ciudată . Nu 
există reţete magice şi nu  există cineva care să te înveţe să faci într-un fel ş i să 
fi i s igur că totul va fi b ine fără să te oboseşti sau să te impl ici . Munca actoru lu i  
nu poate fi cuantificată sau pusă în regu l i  stricte, presupune o permanentă căutare 
şi preocupare .  

M.S.:  În urmă cu doisprezece ani aţi plecat În Franţa. Cum a fost perioada de 
acolo? 

A.C. :  Mă întâln isem deja cu Silviu Purcărete la Teatru l Naţional din Craiova, 
unde am jucat în Piticul din grădina de vară şi la Teatrul Mic, unde am jucat în 
Piaţeta. În 1 996, Si lviu a fost numit d i rector la Theâtre de I 'Union din Limoges şi 
am avut apoi şansa să lucrez cu el câtiva ani bun i .  A fost o experienţă fantastică 
d in mai multe puncte de vedere: întâln irea cu o altă cultură , o a ltă l imbă, un a lt fel 
de a vedea teatrul şi mai a les, întâ ln i rea cu un mare artist. La Limoges am lucrat 
cu Si lv iu Purcărete, dar şi cu Tompa Gabor şi Radu Penciulescu . Am avut parte 
de roluri foarte frumoase şi de spectacole foarte bune. Am jucat în multe oraşe din 
Franţa. A fost un noroc şi o binefacere. O îmbogăţire sufletească şi artistică . Mărtu
risesc că satisfactia de a exprima în l imba franceză nuanţele pe care le doream a 
fost imensă şi s-a datorat unei munci asidue. Dar am reuşit să mă eliberez de 
corsetul l imbi i  franceze. 

M.S. :  Silviu Purcărete şi Paul Chiribuţă au Înfiinţat acolo o şcoală. Ce se dorea 
cu aceasta? 

A.C . :  Era un învăţământ în a lternanţă .  Pe bazele şcol i i  româneşti , dar folo
sind şi a lte metode de lucru . Pe lângă cursuri ,  S i lv iu Purcărete punea spectacole 
cu studenţi i ,  apoi ei reveneau la şcoală .  Scopul era formarea unu i  actor cât mai 
d isponib i l  şi cât mai bogat în expresie. Se baza foarte mult pe improvizaţie dar 
şi pe un  progam pedagog ic vast care cuprindea teatru psiholog ic, Shakespeare ,  
Commedia dell'arte. Pe parcursul celor trei an i  se  încerca acoperirea ş i  explorarea 
cât mai multor zone. Era la Limoges o explozie fantastică de tinereţe . Cele cinci 
promoţii de până acum joacă în toată Franţa şi satisfacţia este că i-au avut ca 
profesori pe Si lv iu Purcărete, Radu Penciulescu , David Esrig ,  Nata l ia Zvereva, 
Jacques Lassal le, I rina Promptova, M laden Materir;, Paul Chiribuţă , Gelu Colceag, 
N iki Woltz. 

M.S.:  Dumneavoastră ce aţi predat? 
A.C. :  Am ţinut câteva workshop-uri de teatru psihologic, construcţia persona

ju lu i ,  relaţia cu parteneru l ,  anal iza în acţiune a textu lu i  dramaturgie. 
M.S.:  Apoi aţi revenit În ţară. A existat un motiv anume? 
A.C. :  Când am plecat, nu ne-am propus să rămânem pentru todeauna. Cred 

că timpurile sunt acum mult mai flexibi le, se poate călători mult mai uşor. Nu am tăiat 
niciodată contactul cu România, cu rădăcini le noastre. Pentru mine şi soţul meu este 
o întoarcere normală. Sigur că nu am mai găsit aceeaşi real itate pe care am lăsat-o 
acum doisprezece ani .  Lucrurile au evoluat şi în bine şi în rău ,  dar asta este viaţa. 

M.S. :  Aţi revenit pe scena Teatrului Naţional după mulţi ani. Cum aţi regăsit 
atmosfera? 

A.C. :  Am mai jucat în 1 999 la Teatrul Odeon , în Saragosa - 66 de zile. Cred 
că există multe talente în România şi teatrul românesc are ce spune lumi i .  Sigur 
că sunt spectacole mai reuşite sau mai puţin reuşite, dar cred că există o preo
cupare adevărată pentru teatru . Ceea ce mă surprinde şi mă bucură este faptul 



că azi , oameni i  merg la teatru şi toate săl i le sunt pl ine, deci este nevoie de teatru . 
Am avut d in nou bucuria să lucrez cu Alexandru Dabija şi a fost o mană cerească . 
Dramatizarea dupa nuvela Un duel de Cehov este foarte interesantă , personajul 
pe care îl joc, Maria , îmi place mult, colegi i mei sunt actori nemaipomeniţi , sala 
este în permanenţă plină. lată o justificare pentru a face teatru! 

M.S. :  Simţiţi o diferenţă Între publicul din Franţa şi cel din România? 
A.C. :  Poate că publicul francez este mai greu de cucerit, este mai cartezian .  

Comunicarea cu publicul românesc mi  se pare că este mai caldă,  dar şi respin
gerea este mai evidentă . Am fost surprinsă să văd în Franţa cum publicul era 
dornic să d iscute după spectacol cu actori i ,  să întrebe ce nu a înţeles sau să revină 
asupra momentelor care nu i-au plăcut, să-i întrebe pe actori de ce au jucat aşa , 
ce au vrut să transmită . Îşi fac temele foarte conşti incios , de multe ori citesc textul 
înaine de spectacol .  Alegerea spectacolulu i  este foarte bine motivată: fie vin pentru 
a asculta textu l ,  fie au văzut o altă montare înainte şi vor să vadă cum este realizat 
spectacolul sau roluri le respective. Poate că uneori acest lucru şti rbeşte misterul 
şi magia. Noi suntem mai dispuşi să ne �răn im cu frumuseţea şi emoţia de pe 
scenă într-un mod mai d i rect, cred eu . . .  In ceea ce-i priveşte pe colegii actori 
francezi ,  lumea teatru lu i  seamănă şi suntem la fel de generoşi ,  de preocupaţi , de 
nesiguri. Avem nevoie să ne reconstru im de fiecare dată ca să mergem mai departe . 
Suntem sensib i l i  la orice privire ,  la orice nuanţă , la orice critică . Sensibi l i  şi dăruiţi . 
Copi i ,  câteodată . 

M.S.:  Cum a fost să vă Întâlniţi cu Tompa Gabor În Franţa? 
A.C. :  A fost o experienţă extraord inară cu Cântăreaţa cheală pe care Tompa 

Gabor a pus-o în scenă la Theâtre de I 'Union, Limoges, fi ind invitat de Si lviu 
Purcărete. Am avut un turneu de două luni la Theatre Athenee "Louis Jouvet" din 
Paris despre care se spune că are una d intre cele mai frumoase săl i de teatru din 
Franţa . Echipa era formată d in actori români  şi francezi .  Actorii români erau Paul 
Chiribuţă , Simona Măicănescu şi cu mine. Am avut un succes fantastic, aplauzele 
depăşeau zece minute. Am avut privi leg iu l  să jucăm două lun i  Cântăreaţa cheală 
cu o distribuţie române-franceză, într-un teatru superb, în mij locu l Parisulu i .  Tompa 
Gabor are o atenţie deosebită pentru actorii cu care lucrează, un fel de grijă dusă 
până la extrem, îl preocupă deta l i i le şi te face să te simţi foarte important în tot 
ceea ce constru ieşti împreună cu e l .  

M.S. :  Ce Înseamnă pentru dumneavoastră omul Silviu Purcărete? 
A.C. :  Un mare prieten, un om bun . În relaţia cu Si lviu este b ine să fii cât mai 

simplu şi mai natura l .  Este genul de om căruia nu-i plac prefăcători i le .  
M.S.:  Ce vă doriţi pentru următoarea perioadă? 
A.C. :  O să încep repetiţi i le la Tartuffe de Mol iere, la Teatru l Naţional din 

Bucureşti , cu regizorul Andrei Belgrader, cu care nu am mai lucrat. Voi juca Elmire. 
Noutatea îmi dă multă energie. Îmi place să "explorez", zonele mai putin vizibi le 
ale fiecărui personaj şi , în felu l  acesta, să completez "harta" propriei mele perso
nal ităţi . Mă străduiesc să-mi transform spaimele şi neîncrederea în "combustibil" 
pentru scenă. Atunci când reuşesc, respir. Este un exerciţiu permanent care mă 
ajută să simt gustu l adevărat a l  vieţi i .  Când transmit pe scenă măcar o fărâmă din 
toată această zbatere, am impresia că-mi împlinesc men i rea. 
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